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ACTA DE LA REUNIÓ EXTRAORDINÀRIA DEL CONSELL DE GOVERN DEL 

CONSORCI DE FORMACIÓ PROFESSIONAL D’AUTOMOCIÓ  

Identificació  

Núm. 2/2021 

Caràcter : extraordinari 

Data : 8 de setembre de 2021 

Horari : 17:40 a 19:10 hores    

Reunió Presencial al Centre de Formació Professional d’Automoció, seu del Consorci de 

Formació Professional d’Automoció. 

 

Assistents : 

En representació de l’Administració de la Generalitat :  

Sr. Fabian Mohedano i Morales, President del Consell de Govern (Departament d’Educació)  

Sra. Ariadna Rectoret i Jordi, directora del Servei Públic d’Ocupació de Catalunya 

(Departament d’Empresa i Treball).  

En qualitat de convidat pel President del Consorci: 

Sr. Enric Vinaixa i Bonet, Secretari de Treball (Departament d’Empresa i Treball). 

 

En representació de l’Ajuntament de Martorell :  

Sr. Xavier Fonollosa Comas, Alcalde de l’Ajuntament de Martorell 

 

En representació del Clúster de la Indústria de l’Automoció de Catalunya : 

Sr. Sergio Alcaraz Moros, Vicepresident, per delegació del Sr. Josep Maria Vall Máñez, 

President del Clúster de la Indústria de l’Automoció de Catalunya. 

Sr. Josep Nadal Puigvert, gerent, per delegació del Sr. Antoni García Coma, Tresorer del 

Clúster de la Indústria de l’Automoció de Catalunya. 
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Sr. Lluís Cano Guardia, vocal, membre de la Junta directiva del Clúster de la Indústria de 

l’Automoció de Catalunya 

Sr. Juan Ramón Rodríguez González, vocal del Clúster de la Indústria de l’Automoció de 

Catalunya. 

 

Assistents amb veu i sense vot : 

Sra. M. Teresa Casanovas i Archs, Directora Gerent del Consorci de Formació Professional 

d’Automoció. 

Sr. Robert Ramos Sempere, Secretari del Consell de Govern del Consorci de Formació 

Professional d’Automoció. 

Ordre del dia :  

Punt únic 

 

Donar compliment a l’Acord de Govern de 17 de maig de 2021 per a la XIII legislatura, en el 

següent punt: 

 

“Preparar la licitació del Centre de Formació Professional de l’Automoció de Martorell (CFPA) 

abans del 15 de setembre de 2021, per tal que esdevingui un centre de referencia pel sector de 

l’automoció, garantint que duran a terme activitats formatives dels diferents subsistemes de 

formació professional i formació superior en relació al sector, i que aquesta s’adapti 

constantment a les seves necessitats estratègiques i d’innovació. Aquesta licitació s’haurà de 

dialogar amb el sector de l’automoció i les seves principals empreses en el si del Consorci de 

Formació Professional d’Automoció, per assegurar que aquesta nova licitació sigui d’interès per 

tot el sector de l’automoció i la mobilitat.” 

 

Desenvolupament de la reunió :  

S’obre la reunió  del Consell de Govern del Consorci de Formació Professional 

d’Automoció a les 17:30 hores amb la benvinguda del President comentant que 

es tracta d’una reunió extraordinària i per aquest motiu no es lliura l’acta de la 

sessió anterior, ja que es tracta d’una reunió específica per parlar sobre la nova 

licitació del Centre que ha de treure el Departament d’Empresa i treball. També 

comenta que encara no estan nomenades les persones que han de representar 

a la Generalitat de Catalunya en el Consell de Govern i que es faran en breu un 
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cop ja s’han fet els nomenaments de les entitats més grans. Tanmateix el 

Secretari de Treball, Sr. Vinaixa, tenia interès de fer la reunió per poder explicar 

el punt de l’ordre del dia. 

El President passa la paraula al Sr. Vinaixa que agraeix que se l’hagi convidat a 

aquesta reunió tot i que comenta que ja s’han mantingut diferents contactes 

amb les diferents entitats que conformen el Consorci sobre un tema que 

preocupa i que tothom desitja que tiri endavant. No fa referència a la història 

del Centre per que considera que es ben coneguda per tothom però si vol 

destacar que en el Pacte de Governabilitat hi ha el punt concret que s’ha 

traslladat com a punt únic de l’ordre del dia al qual es fa menció als termes de 

dialogar sobre la licitació amb el sector i en el si del Consorci. L’objectiu per 

tant de la reunió és posar en comú els elements estratègics d’aquesta licitació i 

poder clarificar els dubtes que tingui el Consorci com a òrgan de governança i 

que es tingui la màxima informació dins els límits que permet la Llei 9/2017, de 

8 de novembre de contractes del sector públic. 

Demana disculpes per que tot i que està tot enllestit, pot ser possible que els 

plecs de licitació no surtin el mateix dia 15 de setembre, degut a algun tràmit 

intern de la Generalitat, però que està prevista la publicació al voltant 

d’aquesta data.  

Comenta que l’objectiu de la reunió és poder donar resposta a aspectes sobre 

els que es puguin tenir dubtes i que han provocat problemes en el passat com 

que la licitació publicada l’any 2019 quedés deserta. Es vol revertir totalment 

aquesta situació per tal que un cop adjudicada la licitació el centre s’ompli amb 

tota la seva activitat. En aquest sentit avança quin pot ser el calendari del 

procés de licitació. En el cas de que aquesta es publiqui el 15 de setembre, com 

molt tard, i complint tots els terminis, ens situaríem a mitjans o finals del mes 

de gener de 2022. Aquesta seria la data en que el licitador tindria les claus i 

podria començar a treballar. Aquest temps es podria escorçar en alguns 

terminis legals i els de gestió ho poden fer a mida que s’escorcin els legals. Per 

tant el període final estaria contemplat entre finals d’any del 2021 i gener de 

2022.  

Explica que hi ha tres blocs bàsics en els terminis. Un mes per a que el possible 

licitador acrediti la solvència. Després hi ha un termini de gestió interna per a 

que es pugui valorar aquesta solvència i després un altre període d’un mes en 

el qual es demana tota la documentació dels plecs, després vindria el temps per 

valorar aquesta informació i un termini d’informació pública que és ineludible.  
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Un cop informat sobre aquests termes demana obrir una roda de preguntes per 

tal d’intentar donar resposta als neguits que es poden tenir sobre la licitació, 

entenent que potser haurà coses que per la limitació abans esmentada no es 

podran informar. Tanmateix també es tracta de poder donar compliment al que 

determina l’Acord de Governabilitat. 

Es passa tot seguit a la intervenció dels membres del Clúster de la Indústria de 

l’Automoció de Catalunya.  

Intervé el Sr. Alcaraz posant de manifest la importància d’aquesta reunió sobre 

la licitació. Comenta que per al CIAC és molt important aquesta licitació pel que 

representa estar com a sector en el centre de formació per poder donar 

resposta a les necessitats formatives de l’automoció, no tan sols les actuals sinó 

també aquelles que estan en desenvolupament i que conformaran la formació 

del futur. La voluntat de que el centre es posi en marxa és l’element comú a 

tots els assistents a la reunió i és important conèixer aquests elements de la 

licitació per tal que no quedi sense adjudicar i es repeteixi la situació de 2019. 

Creu que val la pena posar en la reunió d’avui els punts dubtosos per poder 

clarificar-los i alhora deixar clar que el CIAC no te cap intenció d’incidir en 

l’estructura directa sinó en poder connectar el sector amb el Centre. Per aquest 

objectiu es necessita una certa flexibilitat. Si el sector no te aquesta flexibilitat 

potser ara es podran donar sortida a algunes necessitats concretes però no 

tindrà un recorregut de futur i això és el que no es vol. Es vol un centre que vagi 

creixent i vagi incorporant totes aquestes necessitats per a que no es quedi 

com un centre de formació estàndard.  

Intervé el Sr. Rodriguez per preguntar com queden en el plec els òrgans de 

govern i de representativitat. També vol saber com queden reflectides en els 

plecs les funcions que es recullen en l’article 6, punt 2 dels estatuts del Consorci 

i també si es manté el Consorci com a òrgan de governança i en quines 

condicions. També pel que fa referència a l’article 7 sobre les activitats del 

Consorci, com es desenvoluparan. També vol saber quin serà el paper en 

aquests òrgans dels agents socials. Es tracta de punts concrets que interessen 

al CIAC.  

Intervé el Sr. Nadal per a dir que el CIAC ha estructurat els dubtes i preguntes 

en quatre blocs, que aquest és un d’ells. En tot cas comenta al Sr. Vinaixa que 

potser ara es pot parlar d’aquest i després ja entraran en la resta. 

Pren la paraula el Sr. Vinaixa per comentar que independentment del que es 

pugui parlar dels òrgans de govern el que la Secretaria de Treball te clar és la 
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implicació del sector i la necessitat del Consorci. Son conscients de l’Acord de 

Govern de 9 d’abril que dibuixa una situació diferent. Tanmateix cal tenir 

present que l’objectiu primer és que hi hagi un gestor del Centre amb aquesta 

flexibilitat que ha esmentat el Sr. Alcaraz, per a que ofereixi constantment el 

que el sector demanda i en l’òrgan de governança està representat el sector. En 

aquest sentit vol desvetllar el temor del que passarà amb el Consorci, tot i que 

no es pot preveure atès el moment present quina serà l’evolució d’aquest. 

Tanmateix confirma que el Consorci continuarà tenint incidència en el Centre, 

el que no pot dir és de quina manera. 

Sobre la incidència i aportació dels agents socials s’ha de veure com un element 

per arribar a concertacions i grans acords amb ells, atenent la representativitat 

que puguin tenir, no se’ls ha de veure com un element que pugui posar pals a la 

roda. Tanmateix el focus de la representació serà el sector, aquest tema està 

recollit tant en els plecs com en els acords de govern. No pot dir ara mateix 

com acabarà la figura jurídica del Consorci però si que el sector, sota la figura 

que sigui continuarà tenint la incidència principal. I evidentment també la 

incidència local en un territori marcat per l’automoció. Considera que la gestió i 

la governança del centre tenen dos pals de paller; un el sector i l’altre la 

ubicació del Centre.  

Insisteix és que ara per ara no pot garantir l’evolució que tindrà el Consorci. El 

que si ha observat és que durant tot el procés, des de la construcció del centre, 

fins ara és que s’han anat fent accions- reaccions però que no han estat útils i la 

prova és que encara no està el Centre en funcionament.  

Tornant al paper dels agents socials més representatius en el marc del 

Departament de Treball i Empresa tenen el seu paper reconegut dins el diàleg 

social i la incidència que han de tenir des del punt de vista de facilitadors, així 

es veu des de la Secretaria de Treball i per tant la seva incidència haurà de ser 

acordada en aquest marc jurídic que encara no tenim.  

En resum sobre el bloc de governança i el futur del Consorci el que podem 

assegurar és que el sector i el territori tenen la seva incidència, amb algun 

afegitó d’un Acord de Govern que també parla del Consorci i d’alguna entitat 

jurídica més. També com ha comentat bans això ha respòs a una situació 

d’acció-reacció que s’ha fet per anar trampejant. Sobre el futur del Consorci no 

dubta que hi haurà entesa amb els membres.  

La Sra. Rectoret comenta que dels òrgans de governança en la licitació actual hi 

ha l’òrgan de contractació, que evidentment és la Direcció del SOC, el 
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responsable del contracte que és una de les subdireccions del SOC, i l’òrgan de 

seguiment del contracte, que considera que és el que preocupa el sector. Pel 

que determina l’Acord de Govern del 9 d’abril de 2019, és tracta d’un òrgan 

amb representació institucional, agents socials i CIAC, en concret és un òrgan 

format per 23 membres: 14 representants de la Generalitat, 2 representants de 

CCOO, 2 representants d’UGT, 1 representant de Foment, 1 de PIMEC,  2 del 

CIAC i 1 representant de l’Ajuntament de Martorell. Aquest òrgan te per 

funcions el seguiment del contracte, el seguiment del pla anual de formació, 

emetre informes respecte a les necessitats formatives del sector de 

l’Automoció, proposar les millores contínues respecte als serveis bàsics que 

realitza el Centre i fer les propostes formatives garantint la resposta a les 

necessitats del sector. Així mateix es crea també segons determina la Llei 

10/2015, del 19 de juny, de formació i qualificació professionals, el Consell de 

Formació i Empresa, que està pendent de desplegament normatiu. Per tant la 

composició, si es substitueix o no, és un debat de futur, en el marc d’aquest 

òrgan de seguiment del contracte és on està representat el CIAC, els agents 

socials i l’Ajuntament de Martorell. Finalment hi ha un altre òrgan de 

governança que és justament el gestor del centre que serà la societat titular de 

la concessió.  

Intervé el Sr. Alcaraz per comentar si hi ha diferències entre l’òrgan de 

seguiment de l’anterior licitació i l’actual. Considera que és el mateix. 

La Sra. Rectoret respon que s’ajusta al que determina L’Acord de Govern de 9 

d’abril de 2019 i per tant és el mateix. 

El Sr. Alcaraz fa incidència en que precisament aquest òrgan de govern era un 

dels punts conflictius en relació a poder donar aquesta flexibilitat que s’ha 

comentat abans. Si és el mateix òrgan considera que pot ser un punt de 

dificultat atès que el més important és que el gestor del Centre pugui actuar 

amb total llibertat per donar compliment a les necessitats del sector. Si hi ha un 

òrgan de 23 persones amb diferents interessos, pensa que serà molt difícil de 

gestionar el centre de manera eficaç. Això ja es va comentar en la anterior 

licitació i és un punt que si no s’intenta canviar potser es por tenir dificultats a 

l’hora de fer l’adjudicació.  

La Sra. Rectoret pregunta si la por del CIAC és que aquest òrgan pugui interferir 

en la gestió del Centre. 

El Sr. Alcaraz es reafirma en que les entitats que conformen l’òrgan tenen 

interessos molt diversos i l’experiència del CIAC demostra que en casos com 
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aquest resulta molt difícil poder dirigir l’activitat en la direcció correcta i amb la 

rapidesa i flexibilitat que és necessària. La situació actual és la que és, 

actualment existeix el Consorci de Formació Professional d’Automoció i la 

gestió del Centre. Però es crea una situació nova en la qual entren una sèrie 

d’agents amb diferents interessos que dificultarà la gestió. 

La Sra. Rectoret comenta que es tracta d’un òrgan de seguiment i per tant que 

realitza propostes, no és un òrgan que pugui intervenir en la pròpia gestió del 

Centre. Cap de les funcions que te li dona aquesta potestat. 

El Sr. Nadal comenta que precisament el tema està lligat amb la necessitat de 

flexibilitat. L’òrgan que ha de permetre aquesta flexibilitat és precisament 

l’òrgan de govern. Amb un òrgan de 23 membres, amb interessos tant diversos, 

quan el gestor hagi de presentar resultats, resulta molt difícil que el retorn sigui 

la flexibilitat. 

La Sra. Rectoret insisteix en que l’òrgan de govern no dirigeix el Centre, és un 

òrgan de seguiment. No te cap funció executiva. 

El Sr. Vinaixa ratifica el que ha dit la Sra. Rectoret sobre que aquest òrgan no te 

cap funció executiva. Es un òrgan de seguiment i precisament des de la 

Conselleria s’està acostumat a treballar en òrgan de concertació amb interessos 

contraposats. En aquest cas, per tant, serà obligació de l’Administració ajudar a 

generar els consensos necessaris.  

El Sr. Alcaraz pregunta per tant quin serà l’òrgan que realment ha d’aprovar el 

pla de formació del Centre.   

La Sra. Rectoret respon que qui te la potestat d’aprovar el pla de formació és el 

SOC, que és el propietari del Centre. 

El Sr. Nadal comenta que tanmateix l’òrgan de governança te entre les seves 

funcions el seguiment del pla de formació. I es pregunta de quin tipus de 

seguiment es tracta. 

La Sra. Rectoret comenta que una part del seguiment del pla de formació és 

que la formació s’ajusti a les necessitats del sector. 

El Sr. Nadal comenta que en el cas de que no s’ajustin, poder negociar amb 23 

membres aquesta flexibilitat sobre la que s’està insistint com a necessària per 

al gestor, és pràcticament impossible. 
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El Sr. Vinaixa comenta que totes aquestes tasques de seguiment han de tenir 

un treball previ preparatori que necessàriament ha de fer l’Administració. En 

relació a l’aprovació del pla de formació, l’ha de fer el SOC; però hi ha dos 

maneres de fer-ho. De forma isolada, la qual cosa seria un suïcidi o presentar-la 

de manera consensuada i en aquí la incidència del sector és bàsica. 

El Sr. Nadal comenta que en un Consorci en els quals tenen la màxima 

representativitat després de l’Administració, es clar que la incidència del CIAC 

és bàsica, però en un òrgan de 23 on fins i tot els dos representants del CIAC 

estan supeditades a ser acceptats per unes altres entitats, es perd aquesta 

incidència.  

El Sr. Vinaixa creu que s’ha de distingir entre el Consorci i l’òrgan de govern de 

seguiment al que se li ha de donar compliment. Ja ha comentat que no sap que 

passarà en un futur amb el Consorci però el que no pot ser és que la incidència 

del sector i del territori quedin diluïdes.  

El Sr. Rodríguez intervé per fer la següent reflexió: Un cop adjudicada la 

licitació és te un gestor que dissenya un pla de formació i això ho valida el SOC. 

Desprès tot això s’ha de traspassar a un òrgan que fa el seguiment i que hauria 

de donar el vist i plau a aquest seguiment. Paral·lelament tenim el Consorci. 

Com hem de conjuminar tots aquests elements per evitar problemes i 

distorsions. Per aquest motiu ha fet referència a les funcions i activitats que 

estan determinades en els estatuts del Consorci, precisament per que algunes 

es poden desenvolupar sense cap problema. També comenta que si en el plec 

de licitació aquests temes no queden clars poden sorgir problemes.  

La Sra. Rectoret comenta que en el plec ha de figurar que el pla de formació 

l’ha d’aprovar el SOC ja que és el propietari del centre. Un altre tema es que es 

pugui acordar que abans d’aprovar el pla de formació, aquest es pugui discutir 

en el si del Consorci o on correspongui. 

El Sr. Vinaixa creu que s’ha de desmitificar l’òrgan que crea l’Acord de Govern 

de 2019 i que es pot gestionar sense que creï pors. 

El Sr. Alcaraz, comenta que no és un tema de por, és un fet, sinó no avui aquest 

tema no s’estaria tractant.  En un òrgan on és evident que queda reduïda la 

presència del sector, això no és augmentar la importància del CIAC, ans al 

contrari és disminuir-la. Es manifesta totalment d’acord amb el Sr. Rodriguez en 

el sentit que el gestor presenta un pla de formació, després s’aprova però està 

clar que necessitarà el consens de l’òrgan de govern en el qual hi ha tot un 
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seguit d’entitats que poden entendre el pla de formació d’una manera 

totalment diferent. Això pot donar lloc a dues situacions; s’aprova el pla per 

imposició legal, la qual no és la manera ideal, o per el contrari el pla es dilata en 

el temps. Per el contrari el Consorci, tal i com està estructurat ara si que pot 

donar una rapidesa i una agilitat que poden ser molt útils. Òbviament els 

agents socials hi han de formar part, en cap moment el CIAC està en contra 

d’això, s’ha de buscar com encabir-los per que tenen molt a dir. 

Considera que el sector va molts passos per davant de l’Administració i 

considera que quan aquest òrgan es posi d’acord, el sector haurà avançat tant 

que prendrà les seves decisions en perjudici del Centre, que quedarà buit, ja 

que s’organitzarà a la seva manera.  

Per tant no es tracta de por. Es tracta de que si el CIAC representa al sector, 

aquest ha d’estar representat en la mesura corresponent per donar agilitat i 

rapidesa i això no ho veiem en aquest òrgan. 

El Sr. Vinaixa presenta possibles propostes que es podrien dur a terme per 

poder solucionar aquest tema. En primer lloc veure una possible revisió dels 

estatuts del Consorci per determinar quines possibilitats ofereix. D’altra banda 

creu que els òrgans de seguiment que s’hagin d’afegir no han de representar 

cap impediment. En aquest sentit posa com exemple el Consell de Direcció del 

SOC, que és un òrgan que no pot impedir que l’administració prengui les 

decisions de manera unilateral; tanmateix això no ha passat mai i sempre s’ha 

treballat en consens, com no pot ser d’altra manera. 

El Sr. Alcaraz està d’acord en que amb l’òrgan de seguiment s’ha de buscar el 

major consens, però aquest consens ha de ser possible.  

El Sr. Cano comenta que dóna pel que es diu sembla que el Consorci 

desapareixerà. Tanmateix el Centre és diu Centre d’Automoció i per tant l’única 

solució que quedarà és que el CIAC ocupi les cadires de FOMENT com a 

associats que son, per que sinó l’automoció no hi serà. Aquest és el temor que 

té el sector, que es continuen repetint els errors. Si l’Acord de Govern és un 

error, per que no pot canviar?. Aquest és un problema pel futur d’aquest 

centre.  

El Sr. Vinaixa comenta que si s’ha de replantejar un altra òrgan de forma 

consensuada doncs es farà. I si s’han de revisar els estatuts del Consorci es 

revisaran. Ara mateix l’Administració actual es hereva de la història del Centre. 
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El Sr. Rodríguez comenta que si no es te clar quin és l’òrgan de govern i les 

seves funcions, aleshores tampoc es te clar qui fa el seguiment dels indicadors, 

i qui fiscalitza. El gestor té que tenir clar qui ho fa, si el SOC, el Consorci o 

aquest òrgan de 23 persones. Això està en un àmbit tan eteri que si no es 

clarifica de manera ràpida serà un problema. 

El Sr. Nadal afegeix que això pot ser un fre per al licitador. 

La Sra. Rectoret comenta que les entitats i persones que van participar en la 

consulta al mercat deien que s’havien de treure tants òrgans de seguiment, que 

el licitador ha de ser lliure de gestionar el centre com vulgui. Considera que el 

gestor final serà una entitat del sector, no creu que la licitació la pugui guanyar 

algú que no sigui del sector.  

El Sr. Vinaixa torna a reiterar que si cal modificar elements de l’Acord de 

Govern en relació als òrgans de seguiment, l’Administració ho farà. 

El Sr. Fonollosa intervé per agrair la convocatòria d’aquesta reunió 

extraordinària del Consorci i especialment el canvi d’actitud de la Secretaria de 

Treball, que tant el CIAC com l’Ajuntament de Martorell agreixen moltíssim.  

Manifesta el seu acord amb el Sr. Vinaixa sobre que actualment tots son 

hostatges de les anteriors circumstàncies, però ara hi ha la voluntat per part de 

l’Administració de que el tema tiri endavant, com a mínim amb les mateixes 

garanties i els mateixos objectius per als quals es va crear aquest centre. 

Tanmateix manté que son hostatges del passat. I vol esmentar que tota 

organització te només dos òrgans, el de gestió i el de governança. Fa referència 

a les circumstàncies de com va quedar inscrit el Centre al SOC quan l’objectiu és 

que el Centre fos del Departament d’Empresa per que l’objectiu era que el 

sector hi formés als seus futurs treballadors, segons el sistema austríac i 

alemany. El Pla formatiu del sector no l’ha de fer el SOC sinó el sector, el CIAC. 

Aquest era l’objectiu primigeni del Centre. Quan a través del temps aquest 

objectiu s’ha pervertit s’acaba tenint una solució final que s’allunya de l’origen. 

El que creu és que en el plec, fruit de l’Acord de Govern de 2019, apareix un 

òrgan que proposa, però un altre disposa. Està d’acord amb el Sr. Vinaixa que 

cal modificar tot allò que calgui per solucionar al tema i no agafar-se a un Acord 

de Govern com si fos quelcom inamovible. Acords de Govern i modificacions 

d’Acords de Govern es fan cada setmana. Per tant entén que si hi ha voluntat 

l’Acord de Govern de 2019 es pot modificar.  
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Manifesta que ell pensa que l’òrgan de governança ha de mantenir la majoria 

del sector, sigui com l’actual Consorci, després de l’Administració. I que després 

estigui l’òrgan de gestió que gestioni amb les necessitats del sector. Tanmateix 

és la primera reunió en la que fa un vot de confiança en el Govern del País per a 

que el Centre tiri endavant.  

Per altra banda manifesta l’interès de que en el Centre es donin les tres 

formacions, la contínua de les empreses, que serà el nucli de l’activitat, la 

ocupacional dirigida als aturats en la qual el SOC te molt a dir i també la 

formació inicial que també li interessa molt al sector atès que permet formar 

als joves que en un futur treballaran en el sector. Voldria saber si 

l’obligatorietat de realitzar les tres formacions està recollida en els plecs de 

licitació i si s’estarà preparat per a que en el curs 22-23 el Centre disposi de 

formació inicial. Considera el tema molt important ja que Martorell considera el 

centre com la facultat de la ciutat atès que son el nucli de l’automoció del País i 

per tant els joves de Martorell han de poder tenir accés al Centre per poder 

treballar en un futur, en el sector. 

Per últim fa referència al procediment contenciós administratiu que 

l’Ajuntament de Martorell ha posat contra el SOC per incompliment de l’acord 

de cessió dels terrenys en el qual deia que en cinc anys havia d’estar funcionant 

un centre per a la formació de l’automoció. Tanmateix comenta que ell no te 

cap interès en que el Centre sigui propietat de l’Ajuntament, sinó que el Centre 

realment funcioni; per tant considera que si es dona l’acord per desencallar el 

tema, l’Ajuntament també arribarà a acords amb el contenciós malgrat el pugui 

guanyar, l’Ajuntament no passarà traves. Però per això manifesta que el que 

vol és que es tingui en compte en aquest acord que el CIAC i l’Ajuntament 

estiguin en l’òrgan de governança, i que es compleixi el fet de que en el centre 

s’imparteixin els tres tipus de formació. 

El Sr. Alcaraz es manifesta d’acord amb l’alcalde, en el fet de que en el Centre 

han d’haver-hi tan sols dos òrgans, un de govern i l’altre de gestió, però està 

clar que l’òrgan de govern ha d’estar alineat i creu també que, 

independentment del que hagi pogut generar la història del Centre, s’ha de 

poder canviar i a més s’ha de fer evident en la licitació ja que si això no és així 

pot donar-se el cas que no hi vagi ningú.  

Sobre les tres formacions que ha esmentat l’Alcalde, es manifesta també el seu 

acord, però pensa que s’ha de tenir en compte que potser si s’exigeix que el 

licitador compleixi d’entrada amb totes les formacions potser tampoc s’hi 
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trobarà cap entitat amb aquestes característiques. Creu que s’ha de cercar una 

fórmula que permeti finalment complir amb el fet de gestionar les tres 

formacions, però que permeti una manera còmode d’arribar-hi. En aquest cas 

considera que potser no cal cercar d’entrada una entitat que compleixi amb els 

tres requisits, sinó que compleixi amb una part important i després pugui fer un 

conveni o una altra figura diferent per a que finalment es pugui donar sortida a 

les tres formacions que demanda l’Alcalde. Precisament aquest va ser un dels 

punts que va deixar deserta la licitació. Com a sector manifesta que no s’ha de 

renunciar a cap de les tres formacions però si considera necessari que la 

licitació sigui flexible amb aquest tema.  

El Sr. Nadal intervé per comentar que precisament l’altre bloc de temes que 

volien tractar està lligat amb la flexibilitat en relació als indicadors de control 

del seguiment del contracte.  

Pren la paraula el Sr. Vinaixa per manifestar el seu acord en que actualment, un 

operador que estigui gestionant els tres tipus de formació no existeix a 

Catalunya. Per tant s’ha previst articular que d’alguna manera la incorporació 

de la formació inicial es doni amb un mecanisme flexible. Ja que resulta més 

fàcil que hi hagi licitadors que ja estiguin gestionant formació contínua i 

ocupacional però no la inicial. Per això s’han establert mecanismes de 

flexibilitat interns per a que aquesta formació es pugui realitzar a través de 

convenis de manera ràpida en un moment inicial i després de manera més 

estructural. En aquest sentit vol destacar que en aquest tema intervé també el 

Departament d’Educació i que s’hauran de buscar fórmules que puguin ser 

atractives a nivell de finançament com el concert econòmic. En resum la 

licitació te els mecanismes per facilitar de manera ràpida aquesta formació que 

potser en un principi no forma part del negoci del licitador.  

De fet considera que de les tres formacions, la contínua és la primera que ha de 

donar guanys i resultats ràpids per la seva immediatesa, la ocupacional ha de 

garantir uns plans de formació però també una rendibilitat i la inicial ha de 

donar un servei. 

El Sr. Alcaraz li demana al Sr. Vinaixa que expliqui el tema de que la formació 

ocupacional dona una rendibilitat. 

El Sr. Vinaixa comenta que el mes de febre de 2022 s’ha de poder iniciar 

l’activitat del centre, però evidentment no hi seran 100.000 alumnes de cop, 

Per una banda la formació contínua pot permetre aquest inici però la 

ocupacional pot també permetre una activitat recurrent que permeti la 
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disponibilitat econòmica de sostenibilitat d’entrada i finalment la inicial també 

però potser no serà la que més recursos aporti. 

En aquest sentit considera que cal que els diferents actors que puguin 

presentar-se han de poder veure una viabilitat que els hi permeti trobar una 

manera d’iniciar. 

El Sr. Alcaraz considera que la formació ocupacional no donarà la rendibilitat 

base del Centre, sinó que la flexibilitat entre les tres formacions ha de poder 

donar aquesta rendibilitat. Per això insisteix en que l’òrgan de govern estigui 

totalment alineat amb aquesta flexibilitat per que sinó no hi haurà la connexió 

entre la formació que s’ofereix i les necessitats del sector. En aquest sentit cal 

compatibilitzar les necessitats de rendiment financer amb les necessitats 

formatives pròpies del sector. Considera que les tres formacions son 

importants i el que realment farà que el Centre sigui financerament sostenible 

serà la flexibilitat entre les tres formacions. 

La Sra. Rectoret comenta que el procediment que contempla la licitació en 

relació a la implementació de les tres formacions és cent per cent flexible, a 

diferència de l’anterior licitació. 

El Sr. Vinaixa puntualitza que malgrat la flexibilitat hi ha l’obligatorietat de 

acabar tenint les tres ofertes de formació en el Centre. Per aquest motiu s’ha 

flexibilitat el procés per tal que la implementació de la formació inicial, que a 

priori, potser la més dificultosa d’implementar, finalment no ho sigui. 

El Sr. Fonollosa intervé que ell està d’acord amb aquesta flexibilitat si es 

garanteix que l’oferta formativa serà de les tres tipologies, i evidentment amb 

la incorporació de la formació inicial. Considera que el futur del Centre és ser 

una referència en l’àmbit del sector de l’automoció i per tant podrà acollir a 

qualsevol persona de qualsevol lloc de Catalunya ja que es formaran als futurs 

treballadors de la indústria de l’automoció. I fins i tot serà necessari una nota 

de tall per accedir-hi. També comenta que com es tracta d’un centre públic hi 

ha de poder tenir accés tothom, en la modalitat i forma en que s’hagi de 

prestar el servei, i si el tema es gestiona be, els joves que comencin els seus 

estudis en el centre acabaran treballant sigui a SEAT o en qualsevol altre 

empresa del sector. També esmenta que com a centre de referència, quan es 

va crear, el model es volia replicar en altres sectors. Per al contrari si no es 

gestiona be, la indústria de l’automoció s’organitzarà i finalment el Centre seria 

un fracàs. 
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Considera que la història del Centre és un cúmul de despropòsits i d’un fracàs 

col·lectiu però mateix s’està en un punt en el que s’ha assolit que no s’ha 

gestionat be el tema i ara es vol redreçar. Només cal aplicar sentit comú. 

Percep que ara aquesta és la intenció i confia en la capacitat de maniobra 

d’esmenar les coses que s’han fet malament, en les instàncies corresponents i 

sempre que hagi la voluntat de tirar endavant entre tots. Manifesta una certa 

confiança en el nou plec de licitació. Tanmateix reitera que si el sector no te el 

pes corresponent en els òrgans de governança, aquest seria ja un tema que 

s’hauria de començar a modificar. 

El Sr. Vinaixa comenta que en aquest tema es buscaran els equilibris que facin 

falta. Afegeix que per ell hi ha un element molt potent que és el de poder 

disposar de les tres formacions en un mateix àmbit que permet l’economia 

d’escales i enriqueix i fa l’excel·lència. El fet de poder tenir un mateix docent en 

les tres formacions ja genera aquesta excel·lència en la formació.  

El Sr. Nadal comenta si l’Administració pot explicar com han quedat els 

indicadors, que evidentment son vitals per fer el seguiment, però que en la 

licitació anterior eren molt poc flexibles com per exemple la quantitat d’hores 

de formació que s’havien de fer obligatòriament, els programes que s’havien 

d’implementar i elements similars. 

La Sra. Rectoret comenta que en la nova licitació aquest tema no te res a veure 

amb l’anterior. Comenta que ella no va participar en els plecs anteriors, però 

assegura que en aquests no hi haurà cap tipus de problema. Sobre el tema de 

l’òrgan de govern està d’acord en que es modifiqui, però no en els plecs sinó en 

l’Acord de Govern de 2019 i enllaçar-ho a través del SOC de tal manera que el 

SOC no ho pugui fer independentment sinó que ho faci amb el Consorci. Però 

evitaria posar-ho en els plecs per que a molts possibles licitadors els frenava la 

idea de tenir algun òrgan amb funcions per sobre.  

El Sr. Vinaixa comenta que els plecs de licitació és un document que un cop 

aprovat per les instàncies administratives són molt difícils de modificar mentre 

que l’Acord de Govern de 2019 és més fàcil de modificar. 

La Sra. Rectoret comenta que mirant els estatuts del Consorci aquests es poden 

reinterpretar fàcilment per a que sigui un òrgan conjuntament amb el SOC 

decisori a l’hora d’aprovar la planificació.  
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El Sr. Fonollosa comenta que ell és partidari que el futur gestor tingui els 

menors filtres i traves però considera bàsic l’existència d’un òrgan de govern en 

el que estigui representat el CIAC amb el pes que li correspon. 

El Sr. Rodríguez manifesta que el que ha coemntat l’Alcalde és vital pel bon 

funcionament del Centre. 

El Sr. Alcaraz esmenta que fa una estona s’ha comentat que només hi ha 

d’haver-hi dos òrgans, el de governança i el de gestió. Pel que fa l’òrgan de 

gestió, aquest ha de tenir l’autonomia suficient per gestionar, ja que és 

l’expert; sinó té aquesta autonomia, ho gestionarà malament. Pel que fa a la 

governança, l’òrgan decisori ha d’estar alineat amb les necessitats del mercat 

per facilitar aquesta flexibilitat al gestor. Si això passa per un òrgan amb 23 

persones i amb un pes insuficient del sector, aquesta flexibilitat no es donarà. 

Si per el contrari la governança es vincula amb una entitat com el Consorci, en 

col·laboració del SOC, això si te possibilitats de funcionar. Es a dir només dos 

òrgans. Després poden haver-hi assessors però no poden tenir la capacitat de 

decisió dels altres òrgans ja que es posa en perill l’eficàcia de la gestió del 

Centre. 

El Sr, Alcaraz i la Sra. Rectoret entren en un petit debat sobre el tema de 

l’òrgan de governança que finalitza amb el reconeixement de que hi ha 

voluntat per part de l’Administració de fer els canvis que calguin per mantenir 

el Consorci com òrgan de governança. 

El Sr. Nadal comenta qui controlarà les possibles penalitzacions sobre 

l’incompliment dels indicadors. 

La Sra. Rectoret comenta que les penalitzacions han canviat. Tanmateix es 

mantenen les que fan referència al compliment del pla de formació. Aquests 

incompliments els controlarà el SOC.  

El Sr. Vinaixa aclareix que l’òrgan de fiscalització és en molts casos el SOC però 

insisteix en que les coses es poden resoldre de la millor manera per a tothom. I 

si cal fer els canvis que convinguin es faran.  

El Sr. Alcaraz comenta que entén que hi hagi penalitzacions davant de 

l’incompliment del pla de formació però entén que aquestes han de ser 

proporcionals. I en l’antiga licitació algunes d’aquestes penalitzacions eren 

totalment desproporcionades. Considera que les penalitzacions estan per 

reforçar la responsabilitat no per recollir diners. 
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La Sra. Rectoret comenta que no sap com es va arribar a fixar aquelles 

penalitzacions però les actuals no tenen res a veure amb les del plec anterior. 

El Sr. Cano pregunta com s’ha estructurat el cànon en l’actual licitació. 

La Sra. Rectoret comenta que aquest cop els plecs van acompanyats per un pla 

de negoci que ha realitzat una consultora independent i considera que la 

rendibilitat del Centre està garantida per als possibles licitadors.  

El Sr. Alcaraz confirma el comentari de la Sra. Rectoret, si el pla de negoci 

garanteix la rendibilitat del Centre està assegurat que aquest sigui un centre 

d’excel·lència del sector. Evidentment amb tota la flexibilitat necessària per 

poder implementar de manera progressiva. 

La Sra. Rectoret torna a reprendre el tema del cànon i comenta que és baix, te 

un topall i va vinculat als ingressos.  

S’entra en un debat sobre la situació de la Formació Professional, la seva 

història i el seu futur actual i la necessitat de la retroalimentació entre les tres 

formacions. 

El Sr. Nadal demana si sobre la nova proposta de licitació, la figura de l’ens 

legal que pugui haver-hi, la societat mercantil, ha d’estar creada abans de la 

licitació o potser creada un cop adjudicada. 

La Sra. Rectoret confirma que es pot crear un cop adjudicada. 

La Sra. Casanovas pregunta si s’ha contemplat un pla de desplegament un cop 

el licitador disposa del Centre, ja que és un indicador que es pot valorar. 

La Sra. Rectoret comenta que el determina la licitació és que s’han de 

desplegar els tres tipus de formació però la manera de fer-ho és molt flexible. 

Ja que cada licitador pot tenir el seu ritme de desplegament. 

La Sra. Casanovas comenta si el cànon està tot basta en els ingressos del 

licitador. 

La Sra. Rectoret comenta que el cànon es determina parcialment sobre els 

ingressos. Te un component variable i un altre fix. Sobre quan es comença a 

pagar aquest cànon, manifesta el seu desconeixement sobre el tema però creu 

que és a partir del final del primer any. Tanmateix comenta que en els plecs de 

licitació està molt especificat. Els plecs han estat revisats per totes les 
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instàncies que legalment podien revisar-los. S’ha aportat la màxima flexibilitat i 

la voluntat del Govern és que el tema surti be. 

El Sr. Vinaixa agraeix de nou el fet d’haver estat convidat a la reunió i tenir 

l’oportunitat de poder explicar el més rellevant de la nova licitació. I pren el 

compromís de mantenir informat al Consorci sobre com es va desenvolupant la 

licitació. 

Sobre els temes que s’han posat sobre la taula per part del Consorci pren el 

compromís de veure com resoldre’ls.  

El Sr. Fonollosa demana al Sr. Vinaixa que assisteixi a les reunions del Consorci 

fins que el tema quedi finalment resolt. 

El Sr. Mohedano dona per finalitzada la reunió agraint a tothom el bon clima i 

el nivell de consens que s’ha mantingut en la reunió i que hi hagi organitzacions 

que s’hi presentin. 

 

Amb el vistiplau  

Secretari      President del Consorci 

  

 

 

Robert Ramos Sempere    Fabian Mohedano i Morales 
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